
Posvetovanje KPJ 1939
v Tacnu

Po konslituiranju CK KPJ sredi
marca 1939 je Tito večkrat prihajal v
Slovenijo, kjer so partijske organizacije
po notranji konsolidaciji že nekaj let
uspešno delovale in podpirale usmeritev
novega partijskega vodstva. Očitno je
Tilo tudi zato prav v Sloveniji našel va-
ren kraj, kjer so člani CK KPJ obrazlo-
žili voditeljem KPJ v posameznih po-
krajinah usmeriive osrednjega vodstva
KPJ in poročali o razmerah in delova-
nju organizacij KPJ v posameznih delih
Jugoslavije.

Na posvetovanje KPJ, ki se je začelo
9. junija 1939 v hiši Mihe Novaka v
Tacnu, je razen dveh gostov prišlo 29
delegatov partijskih organizacij iz Slo-
venije, Hrvaške, Srbije, Bosne in Her-
cegovine. Črne gore in Vojvodine, ni pa
bilo zastopnikov makedonske partijske
organizacije. Posvet je vodil Miha Ma-
rinko, trajal pa je kar 20 ur. Tito je v
osrednjem poročilu ,,Stanje v paniji",
ki se je ohranilo, razložil, da je treba
preiti od majhnih izoliranih celic na ve-
eje partijske enote, zalo naj bo v eni to-
varni ali množični organiaciji ena sama
osnovna organizacija KPJ, trdno vsi-
drana med ljudstvom. Opozoril je, da
se ilegalno delo ne sme vtopiii v legalnih
oblikah delovanja. Poudaril je pomen
vključevanja žensk v KPJ, teoretične in
politične vzgoje ter discipline v stranki.
Edvard Kardelj je obrazložil notranje
in zunanje politične razmere, zlasti pa
dogovarjanje režima JRZ s hrvatsko
opozicijo, govoril je o usodi Čehoslo-
vaške in o naraščajoči napadalnosti
nemškega fašizma. Ivo Ribar je poročal
o delovanju SKOJ, Aleksandar Ranko-
vič in Franc Leskošek pa o delovanju
sindikatov.

Soglasno sprejeta stališča posveta, na

katerem so po Titovem poročilu dele-
gati pokazali velik entuziazem in si
izmenjali izkušnje iz svojega delovanja,
kaže ohranjena resolucija.

Miha Marinko je v članku ,,Ob tri-
desetletnici posvetovanja v Tacnu"
ugotavljal, zakaj je bilo posvetovanje v
Sloveniji. Zapisal je: ,,Da je bil sestanek
prav v Sloveniji, ni bilo naključje.

Partijske organizacije v Sloveniji so
imele v svoji notranji konsolidaciji že
nekaj let uspešnega dela za seboj. Brez
posebnih večjih pretresov so bila pre-
magana tudi trenja s prejšnjim Gorki-
čevim vodstvom v tujini, zmeda, ki jo
je povzročala z dogmaiskim vmešava-
njem od zunaj, ne da bi poznala razme-
re in možnosti za delovanje v deželi. Ti-
10 se je že pred tem posvetovanjem ude-
ležil slovenske konference v Medvodah,
IV. državne konference leta 1934 v
Ljubljani. Od takrat izhaja njegovo do-
bro osebno poznanstvo in pristno sode-
lovanje s lovarišem Kardeljem. Tovariš
Tilo je bil tudi na konferenci KP v Šmi-
glovi zidanici nad Grajsko vasjo v Sa-
vinjski dolini. Dva sestanka novega Ti-
tovega politbiroja sta bila na Lisci."

V istem članku je Marinko oživil tudi
spomin na zaključek posvetovanja in
na razhod v Tacnu: ,,Razšli smo se z ja-
sno vizijo bližajočega se vojnega kon-
flikia svetovnega obsega. Pojasnjena
nam je bila naloga, da moramo komu-
nisti preiti okvire dotedanjih oblik ljud-
ske, antifašistiene fronte še širše v na-
rodnoobrambno mobilizacijo.

Partijsko posvetovanje v Tacnu pred
50 leti je prispevalo k notranji konsoli-
daciji KPJ in njenemu uspešnejšemu
delovanju med ljudstvom.

VABIMO VAS NA OTVORITEV RAZSTAVE ,,SlŠKA V NOB,
OBDOBJU OBNOVE IN PRVE PETLETKE", KI BO ODPRTA
OD 17.—22. JUNIJA V AVLI SKUPŠČINE OBČINE.

Pri izvedbi kultumega programa, ki se bo odvijal dne 22. junija,
so pomagale tudi delovne organizacije TUBA, TURBOINŠTmJT,
Zavarovalnica CROATIA, ISKRA VIDEOMATIKA, ISKRA
ZMAJ TOZD BATERIJE in ŠPORT-OPREMA.


